
�������������	�
��������������� ������������ ����������������� �� �� �
���������

������	
 
����� ��
� � ����
 ���� �����
 ����� ���� ������ ��

������������

�������	�
�����������������

���
������������

��� �
���� – Mestni muzej Ljubljana je
predstavil programske poudarke za
prvo polovico letošnjega leta. Iz-
postavili so predvsem razstavo Kr š -
čanska adventistična cerkev in od-
prtje stalne spominske zbirke Otona
Župančiča.

V okviru projekta Muzeji pove-
zujemo so ta teden odprli razstavo
Krščanska adventistična cerkev. Do-
slej sta se pod okriljem istega pro-
jekta predstavili že Judovska skup-
nost in Skupnost Baha'i Slovenije.
Razstava bo odprta tri tedne in bo
predstavila bistvene religiozne po-

stavke, vsakdanje življenje in tudi
praznike adventistične cerkve. Pri-
redili bodo okroglo mizo, kuharsko
delavnico in prikazali druge dejav-
nosti. Po besedah kustosinje razstave
Janje Rebolj adventistično cerkev
mnogokrat dojemamo kot samou-
mevno, kar lahko otežuje njeno ži-
vljenje. V Sloveniji je okoli 500 krš-
čenih vernikov, krstijo pa se pro-
stovoljno kot odrasli ljudje.

Direktor muzeja Blaž Peršin je
predstavil stalno postavitev Župan-
čičeve spominske zbirke v Knjižnici
Otona Župančiča (KOŽ), ki jo bodo
odprli danes ob 13. uri. Razstava ob
130-letnici rojstva Otona Župančiča
bo predstavila umetnika, ki ni bil
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V odgovoru na moj intervju z novinarjem
Vrdlovcem v Dnevniku Nina Orel v ime-
nu svojih naročnikov (predvidevam, da
je to Igor Prodnik z blagoslovom ministra
Simonitija) ponovno zavaja javnost z na-
vajanjem lažnih dejstev in s popolnim
nepoznavanjem delovanja Eurimages.
Ministrstvo, kot že tolikokrat, ponavlja
stare, že neštetokrat zavrnjene laži, ki pa
so v velikem delu številke iz njihovega
računovodstva. Skrb zbujajoče je dejstvo,
da torej ne poznajo lastnega poslovanja.
Kar se Eurimages tiče, bi jim pomagal
tudi kratek klic na Eurimages v Stras-
bourg, pa bi jim poslali vse potrebne
podatke. Razen tega bi jim rade volje
pojasnili tudi vse ostalo v zvezi s po-
slovanjem Eurimages, vključno s kako-
vostjo mojega dela, običajnimi načini
imenovanja v drugih državah ipd. Ven-
dar teh ljudi dejstva nikoli niso zanima-
la.

Za začetek je treba povedati, da četudi
bi bile njihove številke točne, ne bi go-
vorile zoper mene, ampak o njihovi lastni
filmski politiki, njihovem lastnem
(ne)delu. Prva naloga nacionalnega
predstavnika v upravnem odboru Eu-
rimages je namreč upravljanje sklada.
Kot dvakratni podpredsednik, izvoljen za
podpredsednika takoj po vstopu Slove-
nije v sklad, sem baje to nalogo odlično
opravljal. Druga njegova naloga je in-
formiranje in svetovanje našim produ-
centom. Glede na pisno podporo moji
kandidaturi, ki so jo podpisali vsi naj-

dejavnejši producenti, vse kaže, da je tudi
ta del kakovostno opravljen. Na to, koliko
naših projektov se bo prijavilo na Eu-
rimages, pa nacionalni predstavnik nima
nobenega vpliva. Razen seveda posre-
dno, tako da opozarja domače ustanove,
kako morajo državne filmske ustanove
poslovati, da bo več prijav. Na moje mno-
ge pozive, opozorila in nasvete pa se to
ministrstvo ni nikoli odzvalo, še vljud-
nostno ne, kaj šele s kakšnim ukrepom.

Slovenija je do vključno leta 2007 nas-
topila kot večinski producent pri treh
projektih, in ne le pri enem, kot to navaja
ministrstvo, in za to prejela 330.200 evrov.
Pri šestih projektih so bili slovenski pro-
ducenti manjšinski producenti, za kar so
prejeli podporo v višini 218.000 evrov.
Podporo za distribucijo je prejelo devet
filmov v znesku 54.595 evrov. Za podporo
kinematografom je Slovenija prejela
44.000 evrov. Skupno torej 647.445 evrov.
Naša članarina je bila šest let (do leta
2007) od 70.000 do 80.000 evrov, lani pa
100.000 evrov. Vse skupaj znese največ
550.000 evrov. K tem je treba prišteti še
stroške predstavnika, hotel, letalo, ho-
norar, v povprečju 12.000 na leto. Po-
membno dejstvo je, da je zaradi lanskega
zastoja filmske produkcije v Sloveniji tudi
iztržek Slovenije znašal nič evrov. Z enim
samim projektom leta 2007 bi bili v krep-
kem plusu, z dvema na leto pa bi vložena
sredstva početverili. Ko Nina Orel pou-
darja, da lahko dobimo tudi do 700.000
evrov za film, kaže, kako njeni naročniki
nimajo pojma, za kaj gre. Na Eurimages

lahko film dobi 15 odstotkov od pro-
računa oziroma največ 700.000 evrov.
Slovenski film bi lahko dobili 700.000
evrov podpore, če bi imel imel proračun
14 milijonov evrov! Ampak, ponavljam,
to je izključno v rokah filmske politike:
ministrstvo za kulturo bi moralo srbeti za
bilateralno in multilaterlano meddržav-
no sodelovanje, pa takemu sodelovanju
kvečjemu nasprotuje in ga ovira. Filmski
sklad bi moral biti poslovno fleksibilen,
pa je v kaosu poslovne in zakonske sa-
movolje. Viba je ob vsem tem inertni
državni privesek, ki se bori s svojim diha-
njem.

Kar se mojega imenovanja in mandata
tiče, bi si morali naši vrli gospodarji po-
gledati spletno stran Eurimages, kjer pi-
še, da gre pa posebni meddržavni spo-
razum, predstavnik je strokovni ekspert
in ne politični kader, zato ga minister
lahko imenuje za nedoločen čas. Tega se
preostale države tudi držijo, zato je vrsta
njihovih predstavnikov v skladu že od
ustanovitve Eurimages leta 1989. Ker de-
lovna »kilometrina« pomeni večjo stro-
kovnost. Res pa je, da ima vsaka država
pravico te stvari urejati po svoje. Značilno
za Slovenijo je, da jih ureja sebi v škodo in
ne strokovno, ampak politično volun-
taristično. S komisijo za imenovanje, ki jo
vodijo filmsko bosa pravnica in dva stro-
kovno in mednarodno nepodkovana ki-
m ovc a .
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Igorju Prodniku, ki glede kazenske
ovadbe – proti njemu in Stanetu
Malčiču jo je vložilo Gospodarsko
interesno združenje filmskih produ-
centov Slovenije – v Dnevniku ra-
zlaga, da so »po njegovih informa-
cijah« ovadbo vložili le trije pro-
ducenti, je treba pojasniti, da je bilo
za vložitev kazenske ovadbe po sta-
tutu GIZ zadostno število glasov nav-
zočih na skupščini. Zakaj niso prišli
njegovi podporniki in preprečili, da
se strinjajmo z ovadbo v imenu GIZ,
naj vpraša njih.
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samo velik pesnik, ampak tudi dra-
matik, prevajalec in navsezadnje sli-
kar. Zbirko je prvič leta 1985 v Mes-
tnem muzeju predstavil Joža Mah-
nič. Takrat jo je pripravila muzejska
svetovalka Dragica Trobec Zadnik.
Prikazali bodo pesnikov delovni pro-
stor, sprejemnico za goste in bogato
knjižnico, ki ima več kot 3000 enot v
različnih jezikih. Direktorica KOŽ V i-
lenka Jakac Bizjak je poudarila, da je
praksa odpiranj spominskih sob v
knjižnicah v Sloveniji nova praksa,
KOŽ pa si to lahko privošči predvsem
zaradi ustreznega prostora. Sode-
lovanje med knjižnicami in arhivi je
sicer smernica EU. Sodelovanje je za
življenje zbirke zelo dobrodošlo, saj

KOŽ obišče okoli 2000 obiskovalcev
na dan.

Omenili so tudi nekatere druge
dogodke. Od 31. januarja do 2. fe-
bruarja bodo priredili razstavo Pu s -
t ova n j e , pri čemer v muzeju vabijo k
sodelovanju tudi širšo javnost. Obis-
kovalci lahko v muzej prinesejo stare
fotografije pustovanja in pustnih
šem, ki jih bodo dokumentirali in
vključili v muzejski fond.

Devetnajstega marca bodo odprli
veliko razstavo Roberta Capuccija.
Kot je povedal direktor muzeja Blaž
Peršin, je Capucci ikona italijanskega
modnega oblikovanja. V 70. in 80.
letih minulega stoletja je prvi začel
prirejati velike modne razstave. Raz-

stava je nastala v sodelovanju z Ita-
lijanskim inštitutom za kulturo v
Sloveniji in italijanskim veleposla-
ništvom. V muzeju bo na ogled pri-
bližno 40 kreacij.

Konec maja se bodo posvetili tudi
Trubarju. Predstavili ga bodo kot
kozmopolita in razsvetljenca ter po-
skušali njegovo sporočilo predstaviti
v luči sedanjosti. V sodelovanju z
galerijo Fotografija bodo 6. februarja
v galeriji Vžigalica odprli razstavo z
naslovom Na meji. Predstavila bo
dela fotoreporterjev, ki dokumen-
tirajo ilegalno prehajanje mej nove
Ev ro p e.
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– »Kustendorf« je ime novega
mednarodnega filmskega festivala, ka-
terega pobudnik, realizator in selektor
je slavni srbski režiser Emir Kusturica.
S tem je razširil dejavnost etnovasi Dre-
vengrad, ki jo je Kusturica postavil na
Mokri Gori. Svojevrstno ekscentričnost
tega festivala je mogoče najlepše pri-
kazati z odprtjem, na katerem so bili
med drugim prisotni predsednik Vo -
jislav Koštunica, Voja Brajović, pesnik
Matija Bećković, ruski režiser Ni k i t a
Mi h a l k ov ter ekscentrični pisec Pe t e r
Ha n d k e . Vse skupaj se je začelo s sim-
boličnim pokopom hollywoodskega fil-
mskega hita Umri pokončno 4. Glavna
zvezda performansa je bil dr. Nele Ka-
rajlić v vlogi duhovnika, medtem ko je
križ z imenom »pokojnika« nosil sin
Emirja Kusturice Stribor. Dr. Nele iz
nekdanje skupine Zabranjeno pušenje
in humoristične oddaje Top lista na-
d re a l i s t a je ob tej priložnosti zaželel
pokojniku z imenom Umri pokončno 4
miren počitek, Kusturica kot grobar pa
je dodal, da je bil pokojnik dober človek
in sosed, vendar se je usoda poigrala z
njim in je umrl le leto dni po rojstvu. Ko
je krsta pristala v zemlji, je žalostni marš
zamenjalo kolo, kar je nekatere spom-
nilo na film Un d e r g ro u n d . S tem so
simbolično pokopali vse slabe filme in
najavili koncept na novo ustanovlje-
nega festivala Kustendorf.

Festival naj bi promoviral prihajajoče
filmske ustvarjalce, ki so tokrat prišli iz
Grčije, Italije, Kube, Poljske, Češke, Ru-
sije, ZDA, Srbije, Anglije, Francije, Češke

in Španije. Prikazali so okoli 48 filmov,
večino premierno. Konceptualno je fes-
tival zamišljen kot nekomercialna pri-
reditev in delavnica za mlade avtorje, pa

tudi za že uveljavljene avtorje, finančno
pa ga je izdatno podprla tudi vlada Srbi-
je. Med gosti, ki naj bi obiskali festival,
so bili romunski režiser Cristian Mun-

giu, nemški režiser turškega rodu Fa t i h
Akin, izraelska režiserka Eran Kolirin,
igralec Predrag Miki Manojlović in
dr ugi.

Za nagrade se je potegovalo 33 štu-
dentskih filmov. Najvišjo nagrado zlato
jajce je prejel film Me d Joseja E. Igle-
siasa iz Španije, srebrno jajce so podelili
filmu Ob s e d e n mladega Britanca Mar -
tina Hamptona, bronasto jajce pa filmu
Kot vsi drugi Franka Lollia iz Kolum-
bije. Podelitvi je sledila še projekcija
zmagovalnih filmov, vrata festivala pa je
slovesno zaprl podpredsednik srbske
vlade Božidar Đelić in ob tej priložnosti
obljubil tudi skorajšnje sprejetje novega
zakona o kinematografiji, ki bo omo-
gočil večjo produkcijo srbskih filmov.

Tričlanska žirija, ki ji je predsedoval
avstrijski pisatelj Peter Handke (poleg
njega sta bila v žiriji še Andrea Gam-
betta in Ninos Feneck Mikelidis), je
posebno omembo podelila filmom
Sonce Michela Carela, Nizko sonce Vin -
centa Drouena in Ulični pohodnik Ko -
ste Đorđevića. V utemeljitvi so zapisali,
da so izbirali filme, ki so »z zrelim fil-
mskim jezikom pričarali skrivnost člo-
večnosti, najpomembnejša merila pri
odločanju pa so bila izvirnost zgodbe in
pristopa ter tehnična izpeljava avtor-
jeve ideje«.

Ostaja še vprašanje, ali bo Bruce Wil-
lis tožil Kusturico zaradi duševnih bo-
lečin, ker mu je pokopal film, tako kot je
Kusturica tožil črnogorskega pisatelja
in publicista Andreja Nikolaidisa, tudi
lanskoletnega gosta Fabule, ki naj bi mu
povzročil duševne bolečine s kritiko
Kusturičevih stališč in izjav v zvezi z
vojnami v nekdanji Jugoslaviji. S tožbo
ali brez je Kustendorf vsekakor prava
srbska atrakcija v letu, v katerega smo
šele dobro zakorakali.

!�"#�#�
�"#���
&�#���	�
Kot predstavnik strokovne javnosti v
nadzornem svetu Filmskega sklada
in nekdanji v.d. direktorja sklada sem
dolžan podati nekatera pojasnila v
zvezi s trditvami direktorja direk-
torata za medije in v.d. direktorja
Filmskega sklada Igorja Prodnika, ki
so bile objavljene v Dnevniku 24.
januarja 2008.

Program FSRS se je začel ures-
ničevati že pred sprejetjem progra-
ma dela Filmskega sklada in to s

snemanjem dveh koprodukcijskih
projektov spomladi in poleti 2007.
Prodnikov program pa je Nadzorni
svet potrdil šele 29. novembra 2007,
pogodbe pa so bile podpisane v
decembru. Res je le, da je Janez
Lapajne pričel s snemanjem svojega
filma v oktobru, ki pa je potekalo le
nekaj dni.

G. Malčič je utemeljeval uvrstitev
filma Osebna prtljaga v program dela
Filmskega sklada s sklepom Nadzor-
nega sveta, kar je takrat podpiral tudi
g. Prodnik, kljub temu, da omenjeni
projekt ni bil nikoli prijavljen na
natečaj, vloga in dokumentacija pa
sta bili nepopolni. Ko sem nastopil
funkcijo uprave Filmskega sklada
sem zaman iskal ta sklep. Proti koncu
avgusta 2007 sem izvedel, da je bila
takšna obljuba dana režiserju La-
pajnetu na sestanku pri ministru
Simonitiju, na katerem so bili pri-
sotni tudi nekateri drugi filmski us-
tvarjalci. Zapisnika ali sklepa te seje
nisem nikoli dobil.

Upam, da se bodo obljube am-
bicioznega programa g. Prodnika tu-
di uresničile, saj smo podobno ši-
rokoustenje poslušali že lani, pa ni
bilo od tega nič uporabnega.
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